

# Handschriften / Autographen

## Tagebuch von August Tholuck.

Tholuck, August

Halle (Saale), 29.04.1837-10.07.1838

25. Juni 1837

---

### Nutzungsbedingungen

Die Digitalisate des Francke-Portals sind urheberrechtlich geschützt. Sie dürfen für wissenschaftliche und private Zwecke heruntergeladen und ausgedruckt werden. Vorhandene Herkunftsbezeichnungen dürfen dabei nicht entfernt werden.

Eine kommerzielle oder institutionelle Nutzung oder Veröffentlichung dieser Inhalte ist ohne vorheriges schriftliches Einverständnis des Studienzentrums August Hermann Francke der Franckeschen Stiftungen nicht gestattet, das ggf. auf weitere Institutionen als Rechteinhaber verweist. Für die Veröffentlichung der Digitalisate können gemäß der Gebührenordnung der Franckeschen Stiftungen Entgelte erhoben werden.

Zur Erteilung einer Veröffentlichungsgenehmigung wenden Sie sich bitte an die Leiterin des Studienzentrums, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle ([studienzentrum@francke-halle.de](mailto:studienzentrum@francke-halle.de))

### Terms of use

All digital documents of the Francke-Portal are protected by copyright. They may be downloaded and printed only for non-commercial educational, research and private purposes. Attached provenance marks may not be removed.

Commercial or institutional use or publication of these digital documents in printed or digital form is not allowed without obtaining prior written permission by the Study Center August Hermann Francke of the Francke Foundations which can refer to other institutions as right holders. If digital documents are published, the Study Center is entitled to charge a fee in accordance with the scale of charges of the Francke Foundations.

For reproduction requests and permissions, please contact the head of the Study Center, Frau Dr. Britta Klosterberg, Franckeplatz 1, Haus 22-24, 06110 Halle ([studienzentrum@francke-halle.de](mailto:studienzentrum@francke-halle.de))

[urn:nbn:de:gbv:ha33-1-184272](https://nbn-resolving.org/urn:nbn:de:gbv:ha33-1-184272)

friend with every body, a little before he had been  
with Wolzogen who had been taking tea with  
him. Can that be disarranging, and again if he is  
worth me, I cannot suspect his conduct.  
What is that man?

25<sup>th</sup> Sun<sup>dy</sup> Sunday after the sermon. God has dealt with  
me graciously, I had expected to see the church quite  
empty, as I stepped before the pulpit to read  
prayers, it seemed that the ~~place~~ room between the  
seats would not be filled, but if my eye did not  
deceive me the difference was small. That is  
in so far refreshing as it shows that there is an  
internal attachment in the people. I searched myself  
again concerning selfishness & I can duly say: I  
have the firmest conviction possible, if a man  
who preaches full gospel truth more than myself  
like Schmiedel & Lies ~~collects~~ ~~several~~ attracts  
all the world & left my church empty I would  
be quite glad, because it would require fewer  
exhortations, it is the same concerning the lectures.  
I have the most positive certainty about that.

3 July 37 Tuesday How do we do now? Today I finish  
the crownprince, letter from Berlin granting M's journey  
which had made me particularly uneasy about  
my journey, though no decision as yet from the  
king. Oh woe to me! - The lecture exceedingly thin